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حمیدرضــا عظیمی| »تلاش  می شــود آمار 
فیلم های اکران نشده به صفر برسد«! همین جمله 
که به نقل از وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی منتشر 
شــده، کافی بود تا موافقان و مخالفان این بحث در 
مواجهه با یکدیگــر صف آرایی کنند. صحبت های 
مختلف دو طــرف چه در فضای رســمی و چه در 
شــبکه های مجازی )کــه معمــولا در واکنش به 
صحبت های منتشرشده، ایراد می شود( زخم دوباره 
فیلم های توقیفی را نمایان کرد؛ زخمی که بر پیکره 
سینمای ایران از سال ها پیش بوده و هنوز هم هست.

دوباره سینما 
همین چنــدی پیش بود که وقتی ســیدعباس 
صالحی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی صحبت از 
تلاش برای رفع توقیف فیلم هایی که با سد توقیف 
روی پــرده نرفته اند به میــان آورد، یکی از اعضای 
کمیســیون فرهنگی در گفت وگویی رســانه ای از 
پاسخ به سوالاتی حرف زد که وزیر ارشاد باید بدهد. 
او گفته بود سوال ما از وزیر فرهنگ و ارشاد این است 
که به هرحال این فیلم ها به دلایلی توقیف شده اند و 
اگر امروز هم قرار باشد دوباره اکران شوند، باید دلیلی 
داشته باشد. احسان قاضی زاده می گفت: باید توضیح 

داده شود که چرا این فیلم ها باید اکران شوند.
در همین حال اما پروانه سلحشوری در گفت وگو با 
»شهروند« دلیل مشخصی را برای رفع توقیف فیلم ها 
بیان کرد: ما چند نقطه نظارت در زمینه فیلم داریم. 
اگر این نظارت ها درست انجام شــود، دیگر نیازی 
نیســت یک فیلم با آن همه هزینــه ای که برایش 
می شود، پس از اکران متوقف شود. این دلیل که عضو 
کمیسیون فرهنگی آورده به احتمال زیاد، مهمترین 
دلیل برای جلوگیری از توقیف نشدن فیلم هاست. 
فیلم هایی که برای تدارک ســاخت خود کلی نیرو 
استخدام و هزینه های زیادی هم صرف بکارگیری 
نیروها می کنند و وقتی اکران نشوند در حقیقت عملا 

از چرخه اقتصادی کنار گذاشته شده اند. 
انصاف نیست 

همین موضوع را اصغر مســعودی، نایب رئیس 

اول کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی به 
»شهروند« گفت: یک فیلم و اثر وقتی تولید می شود، 
صرفا نباید به هزینه ای که شــده توجه کنیم چون 
هزینه مالی اش که البته مهم است، مثلا چند میلیارد 
تومان خواهــد بود، اما مهمتر از ایــن هزینه مالی، 
فشارهای روحی و روانی است که بر تیم تولید کننده 
اثر وارد می شــود. حتی ممکن است این تیم دچار 
تبعاتی مانند افسردگی شوند، بنابراین نباید فقط از 

هزینه های مالی صحبت کرد.
مسعودی در ادامه بر این موضوع هم تأکید داشت: 
برای جلوگیری از این تبعات باید نظارت هایمان را 
تقویت کنیم. اگر ایــن نظارت ها به طور کامل انجام 
شــود، دیگر شــاهد ضررهایی که به افراد و حتی 

بیت المال وارد می شود، نخواهیم بود. به گفته این 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی، 
وقتی در برخی از این فیلم ها دقیق می شوید، متوجه 
خواهید شد در بسیاری از موارد با اصلاحات جزیی 
فیلم قابل پخش می شود و موضوع قابل حل است. 
او این را هم گفت: اگر می خواهیم این مشکلات به 
وجود نیاید و کلی متضرر در بدنه سینما و کلا بدنه 
فرهنگ به جا نگذاریم باید نظارت ها را قوی کنیم. 
نظارت ها هم به طور طبیعی حول چند محور است؛ 
یا قانون است که همه ما باید به آن پایبند باشیم یا 
منویات رهبر معظم انقلاب است که در موضوعات 
فرهنگی ایــراد فرموده انــد. اگــر بتوانیم همین 
موضوعات را رعایت کنیم، کفایت دارد و وزارت ارشاد 

هم بعد از لحاظ کردن ایــن موضوعات باید محکم 
پشت تصمیماتی که سازمان های زیرمجموعه اش 

می گیرد، بایستد.
نایب رئیس اول کمیسیون فرهنگی درباره وضع 
فیلم های توقیفــی گفت: نمی شــود درباره همه 
این فیلم ها به یک شــیوه عمل کرد. باید به صورت 
مصداقی درباره هر کدام از آنها حرف بزنیم و اقدام 
کنیم. آنجایی که فرد خاطی بــود و همه مرزهای 
قانونی و... را درنوردیده بود باید با او برخورد شــود 
و در مواردی هم با اصلاحاتی باید اکران شود. او به 
توضیح نگاه کمیسیون فرهنگی پرداخت و گفت: 
نگاه کمیسیون فرهنگی این است که اگر اشکالی 
وجود دارد، اصلاح شود. او ادامه داد: در کمیسیون 
فرهنگی با توجه به شناختی که من از دوستان دارم 
چه دوستان اصولگرا و چه دوستان اصلاح طلب هر 
دو به اصولی پایبند هســتند و نگاهشان اصلاحی 

است. 
مسعودی معتقد است که با پرداخت پول نمی توان 
هزینه های تولید فیلم را جبران کرد. او گفت: وقتی 
اثری تولید شــد و بعد از اکرانش جلوگیری کردیم 
حتی با پرداخت ما به ازای آن هم نمی توان موضوع را 
جبران کرد. او فیلم رستاخیر را مثال زد و افزود: الان 
از اکران فیلم رستاخیز جلوگیری شده و 13 میلیارد 
تومان هم بابت جبران به آنها پرداخت شــده است، 
اما باید توجه داشته باشیم که فیلمنامه مصوب یک 
چیز است و نتیجه تولید چیز دیگری است و گاهی 
بین فیلمنامه مصوب و نتیجه اثر تولیدی، زمین تا 
آســمان فاصله اســت. این انصاف نیست به دلیل 
سهل انگاری ای که ممکن است ما انجام دهیم، این 

امکان را از فیلم های تولیدشده بگیریم.
برخــی از اهالی ســینما هــم ماننــد این عضو 
کمیســیون فرهنگی مجلس شــورای اسلامی، از 
توقیف فیلم به عنوان اجحاف به عوامل فیلم تعبیر 
می کنند. آنها بر این اعتقادند که اگــر دعوا درباره 
توقیف فیلم، دعوای جناحی شود، متضرر اصلی در 

این میان اهالی سینما خواهند بود.  

 رضا صادقی در دادگاه 
علی جعفری، مدیــر برنامه های رضا صادقی با 
اشاره به جزییات تازه ترین جلسه دادگاه رسیدگی 
به پرونده شکایت اردلان سرفراز، ترانه سرای مقیم 
خارج از کشور از سه خواننده موسیقی کشورمان، 
توضیحات جدیــدی را ارایه داد و به مهر گفت: به 
همراه رضا صادقی برای نخســتین بار در جلسه 
دادگاه رســیدگی به پرونده شکایت آقای اردلان 
سرفراز شرکت کردیم و با ارایه مدارک، توضیحات 
لازم را به رئیــس دادگاه دادیم. او ادامه داد: به طور 
حتم صدور حکم اولیه دادگاه به دلیل غایب بودن 
ما در دادگاه بوده و ما هــم در دادگاه امروز اعلام 
کردیم اتهام وارده را قبول نداریم؛ به همین جهت 
قرار شد در جلســه بعدی ضمن حضور وکلای 
طرفین، توضیحات تکمیلی به ریاست دادگاه ارایه 
شود. در کل مسأله نگران کننده ای وجود ندارد و 
به زودی تمامی مشکلات در حضور مقام قضائی 
حل می شود. جعفری در پایان تأکید کرد: حکمی 
که از دادگاه صادر شده قطعا به دلیل نرفتن ما به 
دادگاه بود ولی وقتی امروز در جلسه حاضر شدیم 
و توضیحات مفصلی را ارایه دادیم، قرار شد وکیل 
ما و وکیل شاکی پرونده برای تکمیل توضیحات و 
رسیدگی به موضوع جلسات دیگری را برگزار کنند 
که خوشــبختانه فضا به گونه ای است که مشکل 

خاصی پیش نخواهد آمد.
اردلان سرفراز، ترانه ســرای مقیم اروپا چندی 
پیش علیه ســینا ســرلک، رضا صادقی و علی 
لهراسبی به دلیل استفاده بدون اجازه از دو ترانه اش 
شکایت کرد که دادگاه بدوا رأی به ۲ سال حبس 

تعزیری این خوانندگان داده بود.

 کانونی ها در نمایشگاه بولونیا 
شــهروند| 16 اثــر از کانــون پــرورش فکری 
کودکان با داوری فرشــید مثقالی، بهــزاد غریب پور، 
بهراد امین سلماســی و رضا موزونی انتخاب شــدند. 
روابط عمومی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
گزارش داده  که آثــار 16 تصویرگر را برای ارســال به 
مسابقه تصویرگری نمایشــگاه بولونیا ۲۰1۸ انتخاب 
کرده اســت. بر اســاس این گزارش، نمایشگاه کتاب 
بولونیا ۲۰1۸، از 6 تــا ۹ فروردیــن 13۹۷ )۲6 تا ۲۹ 
مارس( برگزار می شود. امسال نیز هیأت انتخاب کانون 
پس از بررسی کتاب های منتشر شده در یک  سال اخیر، 
۵ قطعه از کتاب های برتر را برای شرکت در مسابقه به 
امور بین الملل کانون معرفی کردند. »ماجراهای بهلول« 
به تصویرگری پانته آ عبدی فخرایی، »ده عدد ده قصه« 
به تصویرگری الناز پورسیستانی، »کاش حرفی بزنیم« 
به تصویرگری نیاز کاشانی، »خورشید کالسکه سوار« 
به تصویرگری مسعود قره باغی، »آزاده« به تصویرگری 
ســحر بردایی، »یــک راه بهتر« بــه تصویرگری زهرا 
مدرسی، »در سکوت ماســه ها« به تصویرگری مهناز 
انصاری، »یک دوســت تازه« به تصویرگری ســمانه 
قاسمی، »عجیب و عجیب های ته دریا« به تصویرگری 
یاســمن ثروتیان، »بر یال اسب سفید« به تصویرگری 
کمال طباطبایی، »دو تا سیب شیرین« به تصویرگری 
امیر علایی، »فیل کوچولو کجا خوابیدی« به تصویرگری 
حســن موســوی، »خانه من کجای زمین است« به 
تصویرگری آذر آرتا، »یک روز یــک...« به تصویرگری 
حســن عامه کن، »وجدان« به تصویرگری امیر ایرایی 
و »چتری از گلبرگها« بــه تصویرگری میترا عبدالهی 
عنوان کتاب های ارســالی به این مســابقه هســتند. 

دریچه اتفاق

شهروند| در شــرایطی کــه گفته می شد 
ســرزمین کهن با نام جدید سرزمین مادری 
به  زودی از شــبکه سه ســیما پخش خواهد 
شد، این مجموعه تلویزیونی نه تنها همچنان 
نتوانســته مجددا به روی آنتن برود که حتی 
شورای علمی بازبینی این سریال هم که قرار 
بود در برداشته شــدن موانع پیــش پای این 
ســریال به یاری تلویزیون آید، در نامه ای به 
رئیس صداوســیما مخالفت رسمی خود را با 
پخش این سریال اعلام کرده است. همچنین 
گفته می شــود در این نامــه از مصاحبه های 

کمــال تبریزی انتقــاد و توصیه شــده که او 
هرچه سریع تر در یکی از شبکه های تلویزیون 

عذرخواهی کند.
تابنــاک در این مورد نوشــته که شــورای 
بازبینی سریال ســرزمین مادری در نامه اش 
خطاب بــه رئیــس ســازمان صداوســیما 
»مصاحبه هــای غیرکارشناســانه برخــی از 

مدیران و همچنین کارگردان سریال مذکور« 
را دردسرساز نامیده و در ادامه تأکید  کرده که 
واجب است کارگردان سرزمین مادری هرچه 
زودتــر مراتب عذرخواهی خود را نســبت به 

مسائل پیش آمده ابراز کند.
این نامــه در ۹ بند نه  تنها پیشــنهاد کرده 
که »بــه منظور ایجــاد باور به حســن نیت و 

تفاهم و همدلی هر چه بیشــتر« نام ســریال 
به شــکوه ماندگار تغییر کنــد، بلکه این نامه 
موارد شــگفت انگیزی چون پیشنهاد دیالوگ 

و سکانس های جدید را نیز شامل است.

نامه عجیب شورای بازبینی به رئیس صداوسیما

 پخش »سرزمین مادری« صلاح نیست
کمال تبریزی در تلویزیون عذرخواهی کند

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

 پرویز شهبازی: 
بگذارید کارم را بکنم!

کارگردان  شــهبازی،  پرویز  شهروند| 
تحسین شده فیلم مالاریا در نشست نقد 
و بررسی فیلمش ضمن اشــاره به این که 
»این همه سینماگر موفق در ایران آن گونه 
که مخالفان مالاریا دوســت دارند، فیلم 
می سازند، اجازه بدهید من هم فیلم خودم 
را بسازم« عنوان کرد: »این نوع فیلم ها هم 
تماشاگران خودشان را دارند و باید شرایطی 
ایجاد شــود تا آنها بتوانند این فیلم ها را 
ببینند.« شهبازی افزود: تماشاگر فیلم های 
ایرانی انتظار دارد با فیلم هایی روبه رو شود 
که هوش و دانایی او را به چالش بکشــد. 
حداقل من 20 فیلمساز ایرانی می شناسم 
که به هوش و شعور مخاطب ایرانی احترام 
می گذارند و این قابل تقدیر است. کارگردان 
مالاریا در بخش دیگری از سخنانش ضمن 
اعلام این که »علاقه مند به فرم های بیانی 
جدید و کلا درگیر کار کــردن روی گرامر 
سینما هستم و می خواهم شیوه های بیانی 
جدیدی را در کارهایم تجربه کنم« ادامه داد: 
برایم مهم نیست دیگران درباره فیلم هایم 
چه می گویند. بنده هر چهار ســال یک بار 
فیلم می سازم و هر سال 300 فیلم در ایران 
تولید می شــود؛ یعنی هر چهار سال1200 
فیلم ساخته می شود و از این  هزار و دویست 
فیلم یک فیلم هم من می سازم! شهبازی 
درباره فروش و پخــش این فیلم نیز گفت 
که فیلم هایی مثل مالاریا در طول زمان به 
سوددهی می رسند و حتی ممکن است از 
فیلم هایی دیگر از نظر اقتصادی موفق تر نیز 
باشند: دربند هنوز در حال فروش در خارج 
از کشور است یا آخرین نمایش نفس عمیق 
بعد از 15 سال در همین خرداد امسال و در 

پاریس بود. 

مهرداد اسکویی دل و دین 
ژاپنی ها را برد!

شهروند| روز گذشــته در رسانه های 
مجازی خبری منتشر شد با این مضمون 
که بعد از نمایش موفق فیلم مســتند 
تحسین شده رویاهای دم صبح در ژاپن 
چند تهیه کننده ژاپنی برای ساخت فیلم 
بعدی مهرداد اســکویی در این کشور 
اعلام آمادگی کردند. در ادامه خبر آمده 
بود که همچنین چند پخش کننده ژاپنی 
برای اکران فیلم رویاهــای دم صبح در 
توکیو و دیگر شــهرهای ژاپن با شرکت 
دریم لــب فیلمز به مدیریت نســرین 
میرشب، پخش کننده جهانی فیلم وارد 
مذاکره شدند؛ این پخش کنندگان معتقد 
بودند رویاهــای دم صبح فروش خوبی 
خواهد داشــت و مردم ژاپن از این فیلم 
استقبال خواهند کرد. بعد از اکران این 
انگلیس، سوییس،  فیلم در کشورهای 
آمریکا و اکران گسترده در فرانسه، این 
جدیدترین پیشنهاد برای اکران مستند 
سینمایی رویاهای دم صبح در ژاپن است. 
درعین حال چندین استاد دانشگاه در 
رشته های مطالعات زنان، انسان شناسی 
و جامعه شناسی از اسکویی برای شرکت 
در ســمینار و نشست های تخصصی در 
دانشگاه توکیو و دانشگاه های شمال ژاپن 
برای  سال 201٨ دعوت به عمل آورده اند. 
تلویزیونی  شبکه  نمایندگان  همچنین 
این کشــور با نام NHK نیز برای نمایش 
رویاهای دم صبح و حمایت از فیلم بعدی 

مهرداد اسکویی وارد مذاکره شدند.
 رویاهای دم صبح که چندی پیش در 
جشنواره یاماگاتا روی پرده رفت، مطابق 
انتظار با استقبال فراوان مخاطبان روبه رو 

شد.

  

کاتکات

  در مراسم اکران خصوصی فیلم شنل با حضور سینماگران و اهالی رسانه جشن تولد باران کوثری نیز 
برگزار شد.. 

  فیلم سینمایی وارونگی ساخته بهنام بهزادی توسط شرکت تصویرگستر پاسارگاد 
وارد شبکه نمایش خانگی شد. 

  خانه پدری پدر شعر نو ایران که با تلاش فراوان و صرف هزینه های هنگفت، چند سالی است تبدیل به 
موزه شده، این روزها از بی توجهی در نگهداری، به عنوان یک بنای تاریخی، رنج می برد. 
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بازنده توقیف فیلم، عوامل آن هستند

رستاخیز 13 میلیارد گرفت تا اکران نشود
 نایب رئیس اول کمیسیون فرهنگی: با پرداخت پول نمی توان هزینه های تولید فیلم را جبران کرد

پولاد امین - شهروند| به نظر می رســد زمزمه هایی که مبنی بر 
شکست محتوم ســینمای ایران در نیمه دوم امسال شنیده می شد، 
درحال وقوع اســت و این ســینما در روزهای آتی راه همواری پیش 
رو ندارد. در حقیقت از اوایل  ســال و بعد از دیــدن چینش و ترکیب 
فیلم های اکران شده در ماه های اول  سال، این هشدار از جانب بسیاری 
از کارشناسان داده می شد که نمایش تمام فیلم هایی که قابلیت فروش 
دارند در یک بازه زمانی محدود، نه تنها موجب خواهد شــد فیلم های 
پرفروشی که همزمان روی پرده اند از ســهم فروش یکدیگر بکاهند؛ 
بلکه باعث خواهد شد سینماها در نیمه دوم  سال از نبود آثاری که قادر 
به کشاندن مردم به سالن ها باشــند، آسیب ببینند و این اتفاقی است 
که افتاده و جز یکی، دو فیلم با قابلیت فروش، دست سینمای ایران در 

بقیه موارد از این نظر خالی به نظر می رسد.
در شرایطی که این روزها بسیار به افت مخاطب فیلم های سینمایی 
نسبت به  سال گذشته اشاره می شــود، اما در این میان به این واقعیت 
کمتر اشاره  شــده که همین فروش فعلی نیز مدیون چند فیلم خاص 
اســت و ســینمای ایران در بقیه موارد از نظر اقتصادی  ســال بسیار 

ناامیدکننده ای را پشت سر گذاشته است. 
در حقیقت آمار ارایه شده مبنی بر این که »امسال پنج فیلم  کمدی 
پرفروش بیش از دو برابر بقیه فیلم های ســینمایی فروش کرده اند« 

اوضاع اســفبار بقیه فیلم ها را به تصویر می کشــد کــه البته عوامل 
زیادی از کیفیت نازل فیلم ها تا واژه اپیدمی شــده این روزها یا همان 
»فیلم سوزی« که حاکی از اکران کوتاه مدت فیلم های پرشمار در یک 

بازه زمانی محدود است نیز می تواند در این قضیه دخیل باشد.
باید درباره اکران امســال گفت که از ابتدای  سال تاکنون فیلم های 
نهنگ عنبر، گشــت۲، خوب بد جلف، اکســیدان و ساعت پنج عصر 
۷6 میلیارد تومان فروخته اند و ســهم 3۸ فیلم دیگر اکران شــده در 
ســینماها کمتر از 3۵ میلیارد تومان بوده اســت. نکات ناامیدکننده 

اما فقط همین مورد را شــامل نمی شــود و مثلا در این بین به نقل از  
آی ســینما باید به فروش فیلم  هــای غیرکمدی هم اشــاره کرد که 
پرفروش ترین شــان رگ خواب حمید نعمت الله اســت کــه کمتر از 
۵ میلیارد تومان فروخته که در قیاس با فروش کمدی های روی پرده 
که کم فروش ترین شــان فیلم ســاعت پنج عصر مهران مدیری است 
که حدود 1۰میلیارد فروخته، فاصله ای حیرت انگیز و معنادار نشــان 

می دهد.
اما فارغ از اتفاقاتی که تاکنون در گیشه رخ داده؛ چشم انداز آتی این 
سینماست که نگران کننده به نظر می رســد. درواقع مروری کوتاه بر 
تولیدات سینمای ایران نشان می دهد که ماه های آتی سینمای ایران 
از داشــتن فیلم کمدی بی بهره است و در ســینمایی که در سال های 
اخیر به تجربه ثابت شده فقط کمدی ها می فروشند، این حقیقت که تا 
پایان  سال فقط دو فیلم کمدی لونه زنبور و آینه بغل می توانند اندک 
تکانی در اوضاع نیم بند گیشه ماه های انتهایی  سال ایجاد کنند، بسیار 
آینده غم انگیزی را برای ســینمای ایران جلوه می دهد. این آمار وقتی 
ناامیدکننده تر جلوه می کند که به یاد آوریم  سال گذشته از بین 6 فیلم 
که فروشی بیش از 1۰ میلیارد داشــتند، سه فیلم فروشنده، ابد و یک 
روز و بارکد متعلق به سینمای اجتماعی جدی بودند و سینمای امسال 

از این نظر کمبود دارد.

آیا نبود فیلم کمدی باعث شکست زمستانی سینمای ایران خواهد شد؟

وقایع نگاری شکست!


